

CHINABOND

债券

12/2018 总第78期

国际统一刊号 ISSN 2095-3585
国内统一刊号 CN34-1320/F



QK1866053

中央结算公司总经理陈刚明：

固本强基 支撑政府债券市场高质量发展

中央结算公司监事长白伟群：

推动人民币债券担保品跨境使用

经济转型稳步推进 债市发展呈现新态势

P18 2018 中债担保品国际论坛专题

P33 回顾与展望专辑

ISSN 2095-3585



9 772095 358120



万方数据

www.chinabond.com.cn

News & Events ■

ChinaBond Review ■

6/Gathering Positive Factors and Anchoring Economic Expectations / Zhong Yan

Special Contribution ■

7/Chen Gangming, President of China Central Depository & Clearing Co., Ltd. (CCDC): Consolidating the Fundamentals and Supporting Quality Development of Government Bond Markets

10/ Bai Weiqun, Supervisor of China Central Depository & Clearing Co., Ltd. (CCDC): Promote the Cross-border Use of RMB Bond Collaterals

13/ New Trends of Bond Market Dynamics amid Steady Progress of Economic Rebalancing

/ Zong Liang, Zhi Huiming

Specials on the 2018 CCDC International Collateral Forum ■

18/ Strengthening the Global Collateral Value Chain and Promoting a Healthy Ecosystem for Cross-border Interconnection and Cooperation

19/ Innovative Application of Bond Collateral in the Derivatives Market / Rong Zhiping

21/ Promote Market Innovation and Development with Professional Collateral Management Services

/ Zhang Ting

25/ Panel Discussion 1: Innovation and Reform

29/ Panel Discussion 2: Inter-connection and Cooperation

Specials on the Retrospect and Prospect ■

33/ Monetary Policy and Macroeconomic Outlook 2019 / Ming Ming, Liu Peng

37/ Review of China's Credit Bond Market in 2018 and its Outlook / Zhang Zhiming, Yi Yingjie, Pei Zhiwei

41/ Retrospect and Prospect of Chinese Enterprises' US Dollar Bonds / Peng Zhenzhong

Market Development ■

44/ A Special Research on Government Bond Yield Curve being the Pricing Benchmark in the Context of Interest Rate Liberalization

——Taking Financial Institutions in Ma'anshan as Example / Xu Jinrui, Yin Yuan, Ding Meng, Chen Xiuyun

50/Analysis of the Current Situation of China's Banking Industry and Business——Taking Listed Banks as Example / Zhang Wei

Bond Practice ■

57/ Application of Liquidity Strategy in China's Bond Market / Li Xingtian, Yuan Zhihui

CONTENTS 目录

4 要闻一览 News and Events

中债评论 ChinaBond Review

6 积聚积极因素 稳定经济预期 / 钟彦

特约专稿 Special Contribution

7 中央结算公司总经理陈刚明：
固本强基 支撑政府债券市场高质量发展

10 中央结算公司监事长白伟群：推动人民币债券担保品跨境使用

13 经济转型稳步推进 债市发展呈现新态势 / 宗良 智慧明

2018 中债担保品国际论坛专题

Specials on the 2018 CCDC International Collateral Forum

18 打造全球担保品价值链 共建跨境互联合作生态

19 债券担保品在衍生品市场的创新及应用 / 戎志平

21 以专业担保品管理服务助推市场创新发展 / 张婷

25 圆桌论坛一：创新与变革

29 圆桌论坛二：互联与合作

回顾与展望专辑 Specials on the Retrospect and Prospect

33 2019 年货币政策及宏观经济展望 / 明明 刘鹏

37 2018 年中国信用债券市场回顾与展望 / 张志名 衣瑛杰 裴志伟

41 中资企业美元债券市场回顾与展望 / 彭振中

市场建设 Market Development

44 关于利率市场化背景下国债收益率曲线作为定价基准的专题调查——以马鞍山辖内金融机构为例 / 徐锦瑞 尹源 丁梦 陈秀云

50 我国银行业现状分析及业务梳理浅谈——以上市银行为例 / 张炜

债券实务 Bond Practice

57 流动性策略在中国债券市场的应用 / 李星潭 袁志辉

广告索引

封二 朴为立格广告

P36 招聘启事

封三 中债产品征订通知

封底 热烈祝贺中债—境外机构投资指数发布

机构看市场 Perspective from the Market Institution

63 可转债市场扩容延续 投资价值凸显 / 赵伟 代小笛

金融产品 Financial Product

68 债券保险业务助力宽信用 “最后一公里” / 李雨桐

73 信贷资产证券化为我国商业银行节约了多少资本金? / 杨威 刘振中

79 社会效益债券浅析 / 杨辉 方怡向 武慧斌

互动通道 Idea Exchange

85 开放新时代 共享新未来 共同把握中国债市开放新机遇

交易员手记 Trader Diary

88 意犹未尽的“慢牛” / 安进京

市场走势 Market Trend

90 债券收益率曲线普遍下行 中债新综合价格指数略涨
——2018年11月份债券市场分析报告 / 尹昱乔 王雨楠

统计资料 Statistics

95 主要宏观经济指标及债券指标统计表

96 2018年11月债券市场人民币业务统计

96 2018年11月债券市场人民币业务统计——分券种

96 货币市场利率走势图

97 中债新综合财富指数

97 中债国债收益率曲线

98 2018年11月债券型基金绩效表现一览

99 2018年11月货币市场基金绩效表现一览

101 《债券》杂志2018年1—12期总目录

Perspective from the Market Institution ■

63/ Continued Expansion of the Convertible Bond Market Highlights Investment Value / Zhao Wei, Dai Xiaodi

Financial Product ■

68/ Bond Insurance Business Facilitates “the Last Mile” Delivery of Credit / Li Yutong

73/ How Much Capital Does the Credit Asset Securitization Save for China’s Commercial Banks? / Yang Wei, Liu Zhenzhong

79/ Analysis of Social Impact Bonds / Yang Hui, Fang Yixiang, Wu Huibin

Idea Exchange ■

85/ Embracing New Era, Sharing New Future, and Jointly Grasping New Opportunities of China Bond Market Opening-up

Trader Diary ■

88/ The Steady Bullish Bond Market Maintains its Momentum / An Jinjing

Market Trend ■

90/ Bond Market Analysis Report for November 2018: Bond Yields Went Down and ChinaBond New Composite Index Registered an Marginal Increase / Yin Yuqiao, Wang Yunan

Statistics ■

95/ Table of Major Macro-economic and Bond Market Indicators

96/ Bond Market RMB Data for November 2018

96/ Bond Market RMB Data for November 2018 (by Bond Category)

96/ Chart of Money Market Rates Tendency

97/ ChinaBond New Composite Wealth Index

97/ ChinaBond Government Bond Yield Curve

98/ Bond Fund Performance in November 2018

99/ Money Market Fund Performance in November 2018

101/ **ChinaBond Monthly General Index No.1-12 2018**



封面绘图：王迪

热烈
祝贺

2018中央结算公司
境外投资者年会
成功举办

中债-境外机构
投资指数
成功发布

